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NOTICE

THE BEST COPIES OBTAINABLE ARF
INCLUDED IN THE REPRODUCTION
OF THE FILE. PAGES INCLUDED
THAT ARE BLURRED, LIGHT OR
OTHERWISE DIFFICULT TO READ
ARE THE RESULT OF THE CONDITION
AND OR COLOR OF THE ORIGINALS

PROVIDED. THESE ARE THE BEST
COPIES AVAILABLE.
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wv“«;;;.ic ﬁy memorandum, S June 12,:Ib50, which advised  ww

that Colonel William raer, OSI Headquarters, had been = mw.mwam _

.- .. contacted_in connectioh Wik the actions of one Major Kubglg ‘e

i+ 7. - at Robins Pleld, Georgia. You will recall that Major ala, =*——

"% 4ir Intelligence, had instructed one James Charle irbgsg . ———

not to report Information to the Buregu whtth ke Had ined .
concerning the Harry Gold Case. Captain William Je¥alsh,

OSI Agent, Robins Field, was aware of the instructions given
by Xubalae . - .. ... . ) : . e i

R L L LS

T " This matter was discussed with Colonel Turner on June
12, 1950, at which time he advised he would determine why
Captain Walsh had not repqrted this matter to 0SI Headquarters
and that he would determine what action was taken at Robins

e e - Nt melems - . n

. on July 7, 1950, Colonel Turner advised that he had
spoken to the OSI District Commander covering Robins Field, and
that the District Commander stated this matter had been caglled
to his attention by the Commanding General of Robins Air Force
Bagse. Colonel Turner stated that Captain Walsh hgs been sSeverely
criticized for not having immediately reported this matter to
OSI Headquarters and that lfajor Xubala has been gduvicsed concerring
the provisions of the Delimitations dgreement agnd instructed
to adide thereby in the Juture. o '

Colonel Turner stated that he feels that there will be
no reoccurrence of such an incident at Robins Air Force Ease.
He pointed out that 0ST is “taking every step possible to educate
OSI Agents particularly, and all Air Force personnel generally,
on the provisions of the Deli{mitations 4greement, and that OSI
Headquarters appreciates the Bureau calling these matters to the

gttention of OSI in order that the approprictg actionﬂ;:gdg;—taken.
e Attached hereto is a letter to the SAC in A¥lante
advising of the foregoing infornagtion. -
RECOMMENDATION <~ == - -0

It is recomnended that the attached legter be'jbrwﬁrded

to the SAC ;in Atlanta. /= ‘ T
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o Atlanta to advise that one Jo hirbas, a civilian employee at . T

ISR Werner Hobbins Fleld, Headquarters of t.he 12th Air Force, had . :==..- - .
reported to a residont. agent that Harry Oleroy, another civilian
employee of Werner Robbins Air Base, reportedly had been An associate
of Harry Gold in New York and had made the remark that he knew other - —=- —- .-
associates of Gold in New York who might be involved in espionage. - )
activities with Gold. Chirbas had also reported this to ll_gjg_?n__

» Base Intelligence Officer at Wemer Robbins Air Base, ccording

to Chirbaa s Major Kubala told him that as Oleroy was an employee of
Werner Robbins Air Base, it would not be necessary for Chirbas to inform
the FEI or anyone else concerni.ng this matter, -

Mr. Bills advised that Chirbas was ,thoroughly interviewed
and attempts would be made to interview Har leroy tonight for such
informtion as he might possess, Mr. Bills further stated that he was
going to get to the bottom of the alleged statement by Major Kubala
that Chirbas should not report this to the FBI. I advised Mr. Rllls
that he should ascertain whether Major Kubala actually made this

- statement and if he did, should make an immediate protest. Mr. Bills
advised that he would call General R. V. Ignacip, who was in charge
of Werner Robbins Field, with whom he enjoyed excellent relations,
and would make an ofﬁcial protest if Major Kubala had attempted to
keep this away from the FBI, Mr, Bills was instructed to advise us
by teletype of the results of his inquiry.
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HQNED HACOB RESIDENT AGENCY STATING

AHQTHER ROBIHS FIELD EHPLOYEE LATER IDENTIFIED BY caiﬁEIS‘ns HARRY -

‘——,‘

) IH ESPIONAGE. HE TOLD CHIRBAS ONE

OLEROY, PHONETIC, HAD TOLD HIH HE KNEU HARRY GOLD INAZHEEEEEﬁfﬂln
T — -
HAVING MET GOLD AT A DBUGSIDRE UHERE GOLD AND GOLDS ASSOCIATES HUNG
OUT AND THAT HE SUSPECTED SOHE OF GOLDS ASSOCIATES MAY BE 1 PLICATED
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FEEEE:_fif_EEIEEEEEAREA AT ONE FIFTEEN PM TODAY THAT RE HA

FBI AGENT BAD ASKED HIH TO OBTAIN OLEROY-S NAHE. MAJOR KUBA

- PHONBIIC AN ARCHITECT. OLEROY CLAIMED HE REARD GOLD SAY BUSSIA
ATE THE WORLD. CHIRBAS TELEPHONED HACON RA
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HE HAD
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NO COMMENT. ﬁBOVE INFORHATION HAS BEEﬂ INCLUDED IN A SIGNED STATE-
_HENT FROH CHIRBAS. RECORDS -OBINS AFB, NEGATIVE AS TO OLEROY BUT _

St T

REFLECT NAHE OF HARRY OLDROYD, CIVILIAN, APPRENTICE, HAINTENANCE

et

| 'nzPARruzur, ROBINS FIELD, VHO nrs:nss THREE FIVE sourn LEE ST.,
FORSYTH, GA. OLDROYD BELIEVED IDENTICAL WITH OLEROY AND EFFORTS TO
LOCATE HIM FOR Iurzgvxzw CONTINUING, PERSONAL PROTEST MADE TO

- . ll .
COMMANDING CENERAL IGNICO, COMMANDER WARNER ROBINS. LGNICQ ARVIES
MATTER BEING LOOKED INTO- IMMEDIATELY AND VILL - ADVISE THIS OFFICE.
BUREAU VILL BE KEPT ADVISED, R o
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m: CLERK or coun'r nmn EACK .
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nc GRANERY, TVO THIRTY PH THIS DATE.' -
~ OF TVO COUNTS OF INDICTMENT AND GOLD PLED GUILTY TO EACH cozmr“ o

-

SEPARATELY. USA- azrsowwam' NATIEE OF

3 IPWWWS
A WHOLE, CLERK THEN ASKED GOLD ¥OM HF PLED _TO INDICTHENT AS A VHOLE, '\
1O VHICK GOLD ANSUERED-GUILTY. USA GLEESON THEN MOVED THAT A MOTION k\
FOR GOLD-S REMOVAL TO EDNY BE UITHDRAUN AND THIS WAS ALLOVED. JUDGE. @

d ﬂur'c GRANERY THEN CALLED ATTENTION THAT A PRE SENTENCE INVESTIGATION

. !U‘bULD BE NECESSARY AND ORDERED THAT INVESTIGATING OFFICER CONFEFR . §
7;. ) CLOSELY WITH DEF;NSE QOUNSEL EAMILIQN, HE ALSO STATED THAT THE IN" ’ﬂ' ;
ik d

Tm-

-
-
.

' VESTIGAII[!G OFFICER UOULD BE THE PROBATION OFFICER. MC QRANERY THE'N

' su__uax_smm.n.ﬁr_m_ma .Gow. JO_GIVE TESTIMONY IN supponr OF ..
ITS CHAREE AGAINST GOLD AND AT SAME TIME GOLD UOULD BE AFFORDED AN -

- OPPORTUNITY 'ro pur ou w:mx-:ssr:s n' E DESIRES. PSA GLEESON SAID THE--
’ covr. DID NOT INTEND -ro PUT on AN‘I Eg'}gERczuaz %j

‘l.'_.

— 37 -,
0'r BE DONE ron sr:cunmf ntasons. JUDGE MC GRANERY S'I'A'I'ED THM,
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e GOVT DMW mxu snrm " THAT.HE VWOULD ACCEPT | ANY

. smrsnmfm GOYT ¢ N LIEU 35 PROOF pnovmzn SUCH STATEMENT COULP
S i" e ST BT LR e W m?..'..;.:. F 2= S _n; ATy T e i uer A

I 'nonum.w BE -PROVED _BY zvmzncz. JUDG}: nc GW
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POSSIBLE UITNESSES FOR DEFENSE UERE,ON THEIR SUMHEP AQATION QND

COULD NO D. HE INSTRUCTED THAT USA AND DEFENSE COUNSEL

idradiie- i [ U
-, - s

e SHOULD LATER CONFER UITH HIH DURING PROGRESS OF PRE SENTENCE IN-
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VESTIGATION AND DATE UILL BE DETERHINED AT THAT TIME. USA GLEESON ‘AD-
VISED AGENTS HE FELT THAT DATE JUDGE MC GRANERY WOULD SET UOULD BE .

IN FALL AN UGHT HE COULR CONVINCE JUDGE MC_ GRANERY THAT .
IT WOULD NOT BE NECESSARY FOR GOVT. TO PUT ON EVIDENCE BUT THAT A

smramzm BY Eovr, OF FACTS AND AGCEPTER BY HAMILTON WOULD_BE

| . sw sas RICHARD E. BRENNAI\. AND. 'r. SCOTT HILLER RETURNING

::"'-‘ NYC Touxcn'r. CONTACTS VITH GOLD UILL BE mm-: PERIODICALLY BY AGENTS
or THIS orncz AS INCOMING LEADS REQUIRE. R
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° WB. LADD patE: July 20, 1850
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H‘RBI GOLD, PGB, - T - aes

S 35?1'0"0: B- s e - '_"'f" g

4t 8:15 p, July 20, 1850, 840 Etnn, of Phtladc.!phia,m-___ |

’ callcd to advise that the Rearing befere Judge McGranery in the ™™~—

Gold case scheduled for 2:30 pm this aftermcon BRad been oonplctcd"'—-——
1d lcd guilty to each of the two counts in the indictment and e o

also e éntire otment, Ko doteé was set for sénténcing DW

Jmcry “Rowvever, NoGranery ordered a pre-gentence

investigation by the prebatien offtcer., Judge McGranery also \}

adviged that he muld rcqutrc e atatucut of ﬂw cvidancc against

Go.ld. R JURT LA PR S - <
B’. 8. Attonuy Gleason potutcd out that ﬂurc was ¢

ucurtty Jaotor tavolved Aere-in view of the confidential iafermation

tnvolved ia the evidence. McGranery advised that he would need this

ntypc information in order to pass sentence, whereupon Gleason advised

that ¢ statement of the evidence would de made up tn auch a woy as
to protect the seourity of the country._

The PAiladelphia-O0ffice is discussing this with Gleagson
thta afternoon to asee just what he contemplctes furntahtng to the

Judge. .
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=~  HEREIN IS UNCLASSIFIED

Y2
= - DATI vzyg_@rl Imv | ’
mlt.l.ﬂ ;- Ty
RECORDED - K —
Ry W00 15 gp) 577
R R . AUEL4 1850
PN A ERE 43 3 _-':;_'_ B} . . — k.4 .
. LT n'f.' :“ "'!‘-':. o ‘ - : VW
g
7 1AUG7T 1880
i S




T
3
i

S LA

- ot w;._l-?ﬂl-.‘:'—'- e _—_:‘:::______._.. DATE: ~J‘|_1_1y 17, 1§59
Ko moM +  AJEH.Be '
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Y m%’m . ALL INFORMATION CONTAINED

- - - - ESFIOMGE-R HEREINISUNCLASSIHED
T ~::‘“‘..,,,...,,..,‘, .:.‘_ g " DATE n[gl& Aﬂ'f lmhf

R LE o i T

he ddvised that Harry Gold will appear before Judge McGranery at

-+ - Pniladelphia at 2:30 p.m. this coming Thursday, July 20, 1950, far -

¥r. McInerney stated that “_E
Judge McGranery will then order a pre-sentence investigation which will

the purpose of entering a plea of gullty.

ke from m to ‘three weeka after which Gold will be sentanced, -

.-

T teletype to the Philadelph.ta and New York offices is.
attached hereto furnishing this informtion.

Wb resibit (16, + UNITED STA%3°+-OVERNMENT

“While t.an:mg to X5, M \icInerney of the Department today,
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. HARR;DEOLD, ESsz. N JULY FOURTEEN LAST_DAVID GB GLASS TOLDmAééNTS
HERE THAT AFTER KLAUS‘-CHS WAS ARRESTED JULIU§7§:§E:BERG TOLD .HIM THAT
| UNDOUBTEDLY THE FUCHS ARREST WOULD LEAD TO HARRY GOLD WHO é?%;éﬁEEucLAss
‘3CONTACT N ALBUQUERQUE. IN VIEV OF THIS ROSENBERG succzsrzn GREEN-
GLASS LEAVE THE couurnv. ROSENBERG ADDED THAT THEY® WOULD CONTACT GOLT
"'AND ADMONISH HIM TO KEEP SUIET. ON MAY TWO THPEE, GREENGLASS SAYS
ROSENBERG AGAIN URGED HIM TO FLEEE THE COUNTRY IN VIEW OF GOLD-S
ARREST, WARNING GREENGLASS THAT SONETHING WOULD HAPPEN TO HIM BETWEEN
JUNE TVELVE AND rxrxztn.‘ IT IS TO BE NOTED JUNE TWELVE VAS THE DATE
OF GOLD-S nznoan HEARING IR PHILADELPRIA. 'PHILA REQUESTED TO QUESTION
'GOLD RE ANY conrncr MADE WITH HIM SUBSEQUENT TO FUCHS ARREST AND PRIOR
TO HIS OWN ARREST FOR THE PURPOSE OF CONSELLING HIM AGAINST COOPERATING
VITH THE GOVT. IT IS TO BE NOTED THAT SOME TIME ELAPSED AFTER GOLD-S

e

ADMISSION OF GUILT AND HIS IDENTIFICATION OF OThER ESPIONAGE SUBJECTS
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. HARRY GOLD, UA., ESP - R. REBULET JULY TVENTYONE LAST. RDANCE

'ITH IlSTRUCTIOSS CONTAINED IN RELET, PHILA VILL, on JULY THIRTYORE
HEIT, SUBHIT REPORT IN GOLDP CASE INCORPORATING ALL SIGNED STATEMENTS
FURIISlti BY BINM WOT PREVIOUSLY REPORTED IN INSTANT CASE. THESE ,}?
STATEHINTS SURNIS BY GOLD HAVE BEEH REPORTED IN INDIVIDU ASE
FILES ON DIVI IIENGLASS, ALFRED DEA LACK, AND ABRA ROTHNAN.
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| RELATIVE ro REPdﬁTmc 'Au. INFO. oammrn FROM SUBJECTS IN
RESPECTIEE CASE FILES, sa-s PAUL R. BIBLER AND PETER G. ROTH,

.- -.---. o ‘A-n.— - R = R -——-——-“r— - -— ¥ .- .- EIE TR
UHO HANDLED CASE QUOTE ALFRED DEAN GLACK, WAS., ESP, R. UNQUOTE,
Lo w e .. :h"“’-‘-- - -

PRESENTLY ON_ SPECIAL ASS (( NMENT. HANDLING CASE ENTITLED QUOTE

'ALFRE™ SARANT, _ ;P, R, UNQUOTE AT ITHACA, NY. THESE bl
AGENTS WILL PREPARE REPORTS FOR RESPECTIVE FILES BASED UPON

INFO ruamsu}:n BY suxcx AS SOON AS POSSIBLE AFTER THEIR PRESENT 2
DUTIES ARE—‘ cenpu:rzn. UNABLE TO FURNISH ANY PROBABLE DATE WHEN

REPORTS UILL EE SUBMITTED. _
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e l’leue bo adviaod thlt on July 31 1950, Mre e

'F'. B¢ ERS, 2507 - 9th Street North, A.rli.ngton, Virginia, -

) “4¢elephomed this office and stated that he formerly wga -~ e

: " lawyer in Iowa and approxinately two years ago, he was ¥ LT
w e et o ding e bus in Deg Moines, &t which time he was lhu'm a

CFT gaat vith l.n 1nc!ividu:.1 he mboliovu was HA.RRI GGID.

s = Lo -'-'-,"- o P‘ : ,— ’{,"’ et v

: 1.5 e stated that during ‘the ride, thay cbsarved ¢ i
e pol:l.en oftic.r scelding & motorist fer rumning & light,-"":. = "7~
The individual he was riding with made the statement, S

wthis is what you call American liberty® and other

dorogatory remarks about the United States,

e - Mre ROGERS said th:h after seeing the picture i : 7 == Ti=w
of GOID in the mewgpapera he is convinced that the person . R
.on the bus was the same individual and furthermore, he is : '. + )
pesitive e ceuld idontify HLRBI eom as the bul rider 11 ‘-_ Sl /&
callodupontodon. A P T y

“---
.-« N o 1—--‘ -ief —

o . g '.j. e '.; ._..;e; -..,imf i o
The rmgoing in.furmat.ien has bnn nbmitt.d ' BRI
P fa- the informatiem of the Burean n.nd tho How Inrk anl D e T melee e .
Philadllphia Oﬁ‘lcou ' e e -

co ~ Now Tork (65-15324) | L.
' cc - Philadelphia (65-1307) 2 )
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The attached chart illustrates the involved nature of Soviet
esplonage operetions and the fact that one network of agents cannot be
isolated from the over-all strusture. For example, you will mote the
overlap betwsen the network involving Harry Gold with that of the network
involving Elisabeth Bentley. You will note further that Harry Gold and
Elizabeth Bentley were developed by the network which was headed by
Gaik Ovakimian. Ovakimian, as you know, was arrested by agents in New .
York in April 1941, but subsequently was released and permitted to
return to the Soviet Union. An effort has been made to limit this
chart, however, to those counnections and associations which are of
imnediate interest to instant investigation. -

The chart is designed to show the three main levels of Soviet
operstionsas” the Rusaians (pink), the internediaries (blus), and the
Bourcea (green) which produced information for the Russians. By way L
of explanation, Klaus Fuchs and David (reenglass are given a distinotive .
groen color effect only to give them prominence in view of the vital /)[
type of information which they produced. _ L o _

The dates appearing on the oﬁnrtapj:raﬁnutho time of
aotivity between the individuals. In s instances the subjects cannot

_ Tecall specific dates.  RECORDED-1% , . _ | -
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‘T0 Mr. Tolson ALL INFORMATION coNTARE 7+2v 18- 1950 - Ji
FROM ¥r. Nichols HERE]N 1S UNCLASS““ED / - * '
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SUBJECT: DATE_UL"_‘I&_—BYM I Imw/ J)»‘

) I am wondering if the psychological advantage-of -/ﬁ
the following would not far out weigh our traditional polAcy: "
‘that the Director adopt a practice in coses such as Harry~Go o
1, who, once apprehended, has been Sully cooperative as
ii 't rendered inestinagable service, of commynicatio
t ' a to the Ul S, Attornel which could be read in open coury an

sy c u " effect say that the Buredu would in caseg§ 3uc
'_-:r:..as the Gold case or any other case of ¢ similar nature, call
§ T, to the attention of the court and appropriate prosecuting

¢ . :authorities, the cooperation rendered by the indtvidual with a
' . pequest that such cooperation be taken into consideration by the /q,(,

@
e
by judge in his determination as to any sentence to be meted oute
L . .1 T think this might have conaiderable effect in future cases in

-
]
i

! causing i_r}dividuals. to moke a full statement once they see they

‘ ! are caughts - ' L . ‘ ‘ l65'
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e - Decl on: OADR ”II‘” i
' (5 Fith reference to the proposed memorandum to %
[-oncerning Harry Gold, I have no objection to holdin L S

‘it up for o few days as suggeated by Mr. Clegg. Otherwise,

I think the memorandum gives them & minimum of information

gnd is satigfactory. - *
In the event you so approve, this will be held for

- a few days.
© ] ALL LHFORMATION COFTAINED

L v

¢c - Mr, Belmont ? "‘""K 28 is 3
@ > I agree that it be held up ¢
.»-Jor a few days = LA "J"'

I agree with Clegg re ] ' %
eliminattng references to M""t e’”‘""""""".
Brothmn 8 espionage - :
o actt vi ty Wg__a‘: .
e - . 6-8 ]
i B2 606 o —
: R0l MG 1850 e -8
SECRET ¢ 3 : :
Classtfied by 5 10 1-7 ﬂ
Exempt {rom Catego?® J . .
Date of Declasdificgion Indelinite .
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¢ Oﬁ‘ice Memomndum | UNITBD STATES GOVERNMENT
. T « THE DIRECTOR DATB: June 7, 1950
i FROM D. lf. Ladd
Com_______
SUBJECT: EARRI GqoLD -~ | e
‘: .- ESPIONAGE - - . : ' S
! B e -.; L AL INTORMATION CONTAINED . o
fi el ©  REPEIN IS UNCLASSIZIED EXCEFE ——
I - ° | WHERE SYOWN OTUTRWISE, ‘ ——
obr,
ttached summary on Harry. Tolo. koo

A I would suggest that the
Gold be Jurnished to thedé;

in viewof the fact that up to this time, he has been given

] ' | T
esentative in Vashingtonblﬂ—v

no information in this case.

This memorandum i8 @ summarization of information already

furnished-and the intelligence agencies in thia country. b"[D
It does not go into the investigation to be conducted or the

identification'of the remaining subjects.

D¥L:dad

Giassified by T Imw A/
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' 7. EB: HARRY GOID, was.

ALL INFORMATION CONTATNED o ESPIONAGE = B o osi bﬁ&_&‘l”lmﬂ

FEREIM 1S UNCLASSIFIED EXCEPY . . .
I™MERE SHOKN OTHERPISE. ‘ Dec on: OADR H’ lﬂg‘
For your information, there is set out below a summary of the
backgréound and activitiss of Harry Gold who has been identified as the
individual who received atomlic information from Ire Fuchs in ths United
States for transmittal to the Soviet Union.

. Harry Gold was born December 12, 1910, in Switzerland. In 1914
he came to the Umited States with his parents, Sam and Celia Golodnitsky,
both of whom were born in Russia. At the time of their naturalization
as United States citizens their name was changed to Gold. Harry Gold
claims citizenship by derivatior through his parents. Hls mother is
deceased, Harry Gold resides with his father and his brother, Joseph Gold,
at 6823 Kindred Street, Philadelphia, Pennsylvania.

Shortly after arriving in the United States the Gold family

moved to Fhiladelphia, where, in 1929, Harry Gold becams employed by the.
Pennsylvania Sugar Company in thsir laboratories. He continued his
employment with this company until about February 1946, at which time he
becams employed with A. Brothman Associates, Consulting Engineers, New
York City. He left this firwm in June, 1948. He presently is employod

. at the Philadelphia Qeneral Hospital and is a Civil Service employee of
Fhiladelphia, FPennsylvania. At the hospital he is engaged in the laboratory
doing research in comnection with serious cardiac cases. '

Gold received his education attending night school at the Drexsl
Institute, the University of Pennsylvania, and Columbia University. In
1938 ha obtained lesave of absence from the Permsylvania Sugar Company to
attend Xavier University, Cincinnati, Chio, where he received a Bachelor
of Science Degres summa cum lauds in 1940.

that in sbout My, 1940, she
she identified, by Jacob Gold
that Golos told her that Bro
Following that she met

cmldturniahhar with certain bluaprlnto
rothng abouttentdnsinthasumrorm
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until the fall of that year, and o d Yueprints from him for Golos.
She said that in the fall of 19 claimed to have become disgusted
with Brothman and told her he was furning Brothman over to somecns else.

As a result of this infgmation an investigation of Brothmin was

Upon being shown a phot of Bentley, which he identified as a person
n admitted that he did recognise the photo-

to his office at 114 East 32nd Straet, New York City, and advigeQ
that he had contacts with the Russian Govermment, by reason
wag in a position to obtain comtracts from that governmsnifor Brothman

Brothman was working at the time. K that the blueprints
in question were his own property. : 9" visited his office on
several occasions thervafter until Golos iptréduced him to "Helen.® Golos
advised that "Helen® would thereafter ob the tlueprirts. %Helen®
visited Brothmants office over a dozenfimes dwring 1938, 1939, and 1940.
Some time in 1940 she stopped coming ndividual named Harry

: repreaent.ed Golos.

1940 and 1941, and obte
time Gold picked up f.h.a

1947, employed by him as & chemist in his labaratory at Elmhurst, Long
Island. A signed statement to this effect was obtained from Brothman.

Upon receiving the informatidy fold from Brothmang Gold
was interviewed the same day at A. Brothian Lssociates Laboretory, 8503~
57th Avenus, Elmhurst, long Islamnd. Go elated in substance that he
had met Jacob Golos in October, 1940, g a met!.ng of the American Chemical
Society at the Franklin Institute, Fhdladelyphis '
propositioned Gold, saying that he Mad connegtions with individuals in &
foreign country, not naming the p6 .
Abrahan Brothman in New York wifo was turning oter certain blueprints. -- -
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Golos_told Gold that he required the services of a chemist togo to Few
York 7y obtain the tlusprints from Brothman, and thga“evaluate them
cn a chembeal basis. Gold stated that about two wepkS after this, in
November, 194Q, he contacted Brothman in New York-City and introduced
himself as a repxesentative of Golos. For thg-fext six memths he made
visits to New Yori™Qity on ths average of evéry three weeks to obtain
bhlusprints from Brotimgn. He said that dGring this period he readeved
four or five telephone calls from Golef, who always stated that they
would have to get together Wery sogr, but that actually this never
happened. He said the last telgghone call from Golos was in May, 1941,
after vhich time he had no fuptheyord from Golos. He denied that he
ever had seen (olos except .<n the occagion when he met him in October,
1940, Gold claimed tha}-after his second~qQr third trip to New York City
Brothman became friendly and exhibdted an in%aprest in Gold's career as a
chemist, H o said that ever since that time Brobthgan had been interested
in having Gold jefn Brothmants organizations, but thdd it was not until
February, 1946¢ that he could see his way clear to accepbguch employment,
which he dig’at that time. Gold denisd any financial agreemsqt with .
Golos, and claimed he never received a cent from Golos. He insisted that
he stood’the expenses for the trips to New York City on the first two
occagions, after which Brothman became friendly and furnished him a five-
dollhr bill to cover expenses. A signed statement to this effect waas
obtained from Gold. -

' On July 22 and 1947, Brothmap and Harry Gold,
respactively, were called bef ederal Grand Jury, Southern District
of New York. Both testified in stance before this Grand Jury to that
which they had furmished on in The investigation of the Grand.
Jury cancerning the changes « Bentley culminated in the
finding of a ™no bill.®

. After extensive and intensive investigatiom which developed in-
formation indicating that Harry Gold was very probably the United States
contact of Emil Julius Xlaus Fuchs, he was interviewed at Philadelphia,
Pennsylvania, and on May 22, 1950, hs furnished a signed statement admitting
espionage activity. He admitted that he began the procurement of industrial
information for the Soviet Union in the Fall of 1936, and comtinued this
activity until 1943, except for the period from 1938 to 1940 whils he
attended Xavier University in Cincimmati, Chie.
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Gold advised that very early in 1944 his then superior made
arrangemsnts for him 4o meet Dr. Klaus Fuchs in New York City. This first
mesting occowrred on a Saturday afternocon in Pebruary er March, 1944, om
the Bast 8ide of Maphattan, from where they took a cad wptown te & restaurent
around Third jverme in the 50ts, posaibly Hanny Wolfts Restawrant. Following

the dinner they walked about and campleted arrangements for further mestings. -

Gold recalled the arrangements for aoctual recognition $o be that he was to
carry a pair of gloves in one hand, plus a gresn-coversd book, while Fuchs

" was $0 carry a handball, BHe introduced himself as "Raymond® and Fuchs

introduced himself as Klaus Fucha. He said that Fuchs never used the

 pane "Raymond® because he knew it was fictitious.

At this first meeting no written information was passed, but Fuchs
revealed that he was with the British Mission woarking with ¢ he Mgnhattan
Enginser Project. He told Gold that the British Mission was working on
the separation of isotopes, and Gold believes there was at least implied
the sventwmal utilization af the enargy pr oduced by muclear fission in the
form of & weapon. Following this, Gold Imd about four mestings with Fuche
in the Bronx, Brooklyn, Manhattan, and Queens. During at least two of
these meetings Fuchs furnished written information %o Gold, who thareafter
delivered it to his superiar, ®John.® BHe said that he had taken & btrief
glance at t he material on ons occasion and found it to consist of & mumber
of folded sheets of paper containing methematical equations which seemed
to concern mathematical derivations. '

Gold further advised that he lost comtact with Fuchs when Fuche
failed to keep 2 mesting in August, 1944. He stated that ®John" obtaimed
the iafarmation whereby he was once maore smibled to contact Fuchs, ®Jocha®
gave Gold the address of Mrs. Heinsman in Cxabridge, Massachusetts, the
sister of Fuohs. As a result of this, he mst Fuchs at the Helineman
residence shortly after Chirstmas Day, 1944, or early in 1945. &t that
time Fuchs told hiam that he was at Los Alamos, New Mexico, a short distance
from Santa Fe. Fuchs also gave him written information at the time and the
two made an arrangement to meet in June of that year in Sants Pe. Gold
stated that on this occasion he Iad béen given a smm of approximtely
fifteen hundred dollars to offer Fuchs in a very diplamatic mamear so as
not to offend him. He said that Fuchs *turned it down cold.® @old returned
t0 New York with the monsy and information which he delivered to SJoln.®

Gold bas further advised ttat he met Fuchs in Santa Fe, New Mexioce,
in June, 1945, and again in September, 1945. On both of these occasioms- -
Fuchs furnished him with writien information. He said that during the -- -
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utmhmmum,butthtbypml.anh Puchs? sister he could
ascartain just when. Gold said he made one or two attempts %o see Fuche
again at the homs of his sister, but was not successful. After the :
possible second attempt, which was wither in late Jamuary or early February,
1946, Gold missed a scheduled appointmsnt with his superior, ®Jobn,® ard
has not seen or hexd from him since. ' . Lo

In comnecticn with the current imterview ef Puchs in Tondon by
rejresentatives of this Burean, etill and movie photographs of Gold wre

- surreptitiously obtained for display to Fuchs. Previcusly, Puchs amd

Robart and Kirstel Heineman had failed to recognise a photogrsph of Gold.
On May 20, 1950, Fuchs was shown the new still photographs of Gold and he
did not identify them, thmghh lutodhccnldmtrojmth.

On May 22, 1950, Fuchs viewsd urapnt showings of the moving

plctures of Gold, after which he stated that Gold mas very likely his
* comtact in the United States. : '
M—MMW*M adwitted
his eapicnage activity te in Philadelphia at aprrox-
w. . ﬁ\_‘_

On May 23, 1950, & complaint was filed before a United States
Coaxaissioner for the Eastern Distriet of New Yoark, Brooklyn, FNew York,
charging Barry Gold and ®*John®™ Doe with comspiracy to camit espiomage em

. behalf of the Union of Soviet Soclalist Republics in viclatlon of Sectiomn

32, Title 50, United States Code. A warrant was issusd and Gold was
thareupon taken before United States District Juige James P. McGranery ab
Philadelphia, Pennsylvania, & arreigment. Juige McGranery gave Gold the
complaint to read and hs admitted that he was the Barry Gold pemed in the
caxplaint. A preliminary hearing ws set for June 12, 1950, and ball was
set at one hmndred thousand dollars, in default of which Gold was remanded
ummtwdmmwstammm

-
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; Oﬁice Mewndum . UNITED S’.TES GOVERNMENT
" a 'ro 1 Mre A ].-nt - -'_':"_""_'j‘_ __ DATE: June 7, 1950
; . o L o o Nl
"::cr' c. & ma)‘h U R | EE“E“-——‘—-
4] B‘Bé i b e e mmmme et wmmn e . . ——
sub) - EHOI‘G R o e - R . ;om——f—_
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. Pﬂm. &F

To prOpon thst a I.hiam Section repreuntatin deten:lm

from the Atomic Energy Commission 'lhothor tho scientiﬂ- ¥11A{Bohr is
still in tihe United Stlt-u e

.|

Philadelphia by teletype dated May 31, last, in this case advised
Gold said Puchs told kdm that Nils Bobr had ed for the Manhattan
. Engineers Project under the nmme of MNicholag{Baker.® FPhiladelphia by

Bt letype of June 5, last, in this case advi Gold explained he beliswed
Ve H: ’g; ﬂ%ﬂn had mentioned this becsuse of the im @ of the fact that a

ientist of the prominence of Bohr was working on the Manhattan Engineers
‘ . “Project and becauss of his prominence was using an assumed name.
' 'L‘ o . The Pniladelphia Office has requested the Bureaw to consider the
s forka

visabllity of interviewing Bohr if he is still in the United States for
M any information he may have of interost in the Poocase, .
; W

STATUBa Pond:l.ng.

=58 hnmm:om

" That a Liaisom Section raproaentative dot.ernim from the Atomie

merg Commission the present Ihanabout.l of Nils Bohr; whether in the
United States or elsewhere.

I '.,“ Iéf'_ﬁ”f? ¢ 07

INDEXED - L ue: 8 1950

Au NFCRHATION cummm

U7 uepEmt IS UNCLASSIFIED
Bm%w

il 2040PRTIImW




} Wbldﬁff”a

: ey Y TR Mr. TolsoB --cov-m=~ :'

) oo . . fi';')!-i‘.:.}_ ;g:;;ﬁ:ytﬂ PR . M1, Ladd e
- . fa e - : u. ‘_"“r_vﬁ-,mmml} AN VPR T - ,'
. f ]} . i;l; ,; : m‘““") * Mi. Glogvin . cevccunae *i
C t : ] M NRbolE e |
! ! n e g JUN - G ‘95“ | M Bu-a........_... i
_: . ! ‘ ,iJ;f‘ g 1} M Tracy ..--......; _ !
- ' - A "I Mz Harbo' oo RIE .. "
‘F L » TRLETYP  fodwavinst S}

: ) J "Mt. Mokt o i
'Inlp._J‘.ocm ......... i

, cw 'lSﬂIﬂGTOl 16 AHD PRILADELPHIA 3 FROM MEW YORK 6 PQSN‘F"'- ~ermnmn é
Mixs Gemdy ;
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l\g Pc ns.. ESP-R. REBUTEL FIFTH LAST CONCERNING WY nzouésr
pzmssm 70 INTERVIEV m.#aonn. REQUEST WAS MADE BECAUSE OF ru
wTION OF BOHR TO HIS ESPIONAGE CONTACT, GOLD, AND THEREFORE OF POS- .
‘P S1BLE SIGNIFICANCE THAT BOWR MAY HAVE PERTIMENT INFO OF FUCHS ESPIORAGE
"Ac'rxum:s. ' IM VIEV OF GOLD-S EXPLANATION IN PHILA TEL FIFTH LAST =
wnm REQUESTED 70 D (INE ADVISABILITY OF INTERVIEVING BOMR.
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- . :ro— . MR. V. P. KMYM—'-s_-“:T——v-—- _— T DATB: Juna 13, 1950 —
'\ FI.OI I c. W. .
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Oﬁce Mem%ndum . UNITED .ATES GOVBRNMENT
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SUBJECYs __ HARRY GOLD wase ... .. : L. eem
Tl .- "SPIONAE R i L EL It Lael L m e ede - - R L s
- Reference is made to a memorandum from Mr. Hennrich to Mr, Belmont_—-_‘
dated June 7, 1950, esting that Liaison determine from AEC the present  — o
whereabouts of Nils - - mase, i

ey

" Mr. C. A. Rolander of the Security Division, A;..C has now advised
that Bohr recently left Princeton University and is now at. Columbia University,
AEC does not know exactly where he could be contacted at Columbia and is not

making any further inquiry without a specific request from the aue . | [
ACTION; . I . '

It is recommended that this memorandum be furnished to the Eani '
Section, ; . _ @6 .
c:*:s:mm“L ' S : . |
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| /GOLD ' INTERVIEV JUNE, TYENTYTVO STATES HE HAS NO KNOWLEDGE WHAT-
| {SOEVER CONCERWING JOMJPEET, FORMER BERLIN REUTERS CORRESPONDENT.
SOLD STATES HIS ALLEGED COLLABORATION IS SOME REPORTERS INVENTION. °
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Reference is made to my memorandum to you of June 8, 1950, pointing
out that a document on “thermal diffusion" was furnished to the Security - -
Division of the Atomic Energy Commission, with the request that it be deter~ ™w_— -
mined whether the document pertained to atcmic energy and whether or not it ™%——
was classified. . ... .. . ' . e T T T

. Mr. C. A. Rolander of AEC has now advised that this document was reviewed -
by Dr. Paul McDaniel of the Division of Research, Dr. William B. Holton of the - - -
Patents Office, and Dr. James Beckerley of the Office of Classification, These '
individuals advised that the documsht does not contain information now classified.
as "restricted data.,® They wers unable to identify it as having been a project - -
docunent or a portion thereof. It was their opinion that such a discussion (as - -
is contained in the dopuhent) could have -been incorporated in a classified MED -~ -
document at the time the thermal diffusion project was being fully explored. It =
was also their observation that such a document could well have been prepared
outside 6f the project from public sources. - e

A .- -

A further review of other documents contained in the AEC Library has
failed to reveal any further identifyling data. . e

ACTIONg
‘ ' - 4 -
Tt is recommended that this memorandum, together with the attached copy.
épcor the document, be furnished to the Espionage Section, . '
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I. -BM' L
A. D.ﬁ.n:l.tien—ﬂimad.:tm of two gases euntund.
S -_'-”"-"waotmm s hot and s co].d nll, thm will be nt wpa o

considerable differsnce in the relative conoontuﬁ.m S
of the two geses at the top and the bottom of the ap= - -
pu-atu; t.hu ottoct h knam as therlnl mmmn (a- .
thermal siphoning). ltudy -tntu of tupu-aturu |

and pr.‘lssuro‘ are continued, then either the upnration |

of the two gases will be cdiploto or an equilibrium will

be reached — iz:l.choquilibriunh dotor-inedbzanp-

aration factor. If, however, the gas xixture h in

motion and small amounts of the products at either or

both ends of the equipment are regularly taken off,

then by continued repetitions of such a process, a ‘
complete separation of almost any two gases may be ob— : : .
tained. Bntitlhonldbonotedthatthoratoofcir-' ' -
culation ot the gas mixture mst be such that 1t. is wmll
below the eritical value for the Reynold's Fuzmber, %.e.,

S0 that no twrbulence will result — othyryiaN{@ERATION COY\TMNED
nidu-ablo ammt of re-mixing may occur HEREIN IS LNCLASSIHIED

lhﬂo some dirfu'enca in the mlwuguT%mpM’mw
the two gases is helpful in their uparat:lon, still gas
pairs of the same nolocnlu- night (1..,, N, and czn‘)
© and even better yet gas pairs contdn:lng isotopic olem P

o T (1s.e., C13H, and CH, ar BC137 and HC135) can be split, — .
| o £5 57?/ —5/3 |
LT - ENQLOSPRE -
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‘rhus. diffusion in the case of nq& :I.a hm

as the Saret effect and experimental mk on it has bean,

v e e crr

- tlmafu-, cmtﬁdtoarhd.datru_'b'._ Not cnh-yno-- .
uticns of one 14quid 1n the other be separated (Le0ep
g];ucrino in water) but allo ao].utim of londs in ].1.1-
| wids (sucrons 1n wter) andtmu'y-ixbura (nzo m-" T
| BIClg).
B. Historical Thophonomonor therml diffusion was
first discovered thecretically by Enskogl of Sweden inm
1911 and independsntly by Chapman? of England in 1917,
Curicusly encugh it was missed completely by Boltsmamn,
Van der Waals, Thompson, Maxwsll, and the other worksrs - -
on the kinetis theory of gﬁu. Later in the same yemr
(1917) Chapman and Dootsond gave the first experimental
proof of thermal diffusion. It was Chapmané who first
suggested (1919) the use of thermal diffusion in the
separation of isotopes but this idea was ridiculed by
Mulliken’ who concluded that it could nct compete with
the other methods such a8 centrifugal l-epnrat.ion or gase
o_oul. diffusion. |
As a result, except for such theoretical and ex=
po.rimtal work as was done hy Chapman up until 1932,
the utilisation of thermal duffusion was co-ploto-]q
neglected by physicists till 1938 when it was revived by
. Clusius and Dickelé in Germany, and then in America by

" Brewsr and Bramley and a number of other investigators.
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- ge so-called Saret effect for was really

first cbserved by Ludwigd in Germany in 1856; it was re-
parted in France by Soret9 twenty-five :u_ﬁ later,
' Furry, Jones, and Onsager (Photocopy 1) believe that . -
"No simple thecry can give an ascownt of thermal diffusion; .
neither its existence nor its sign can be derived from sle=

mantaxry comidwaﬁoni. Its proienco can be on].y. undarstood

by a detailed comsideration of the equations of transport in

a gas." However, Franke}ll (Photocopy 2) and Gillespiel? =
(Photoeopy 3) have proposed reascnably simple explanations;
these comsideraticns can be used tt-\‘ give a carrect estimate
of the valus of the thermal diffusion constant,.
Bramleyl3 gives as a general description of the three
actions that give rise to thermal diffusioms _
8. Difference is mss (thermal or initial diffusiom).
A8 can be ssen in the separation of isotopes, these -
mase differences need not be very great but it is
certain that the lp‘.l.‘l_.tting up of two gases of widely
different molecular weights is a very much more
rapid ju-oecu.
b. Mass action of gas similar to convection current.
This is the arigin of the t4rm "thermal l:l.phoz_linz‘.
The genaral o.troct_ is for the lighter molecules to
g0 to the hot side and rise and for the heavier mole-
cules to go to the cold side and fall, i.e., the e




c;ofﬁoicrt'.“;f thernl diffusion is -poo:ltin in
sign; ut for certain mixtures and wnder certain
ci,rcu-tanca this frocou asy be reversed and the
' oi;n mde negative. . . S R
PR llight additional concentration exists in the |
| Ianmirﬁhmomdmthohotudo—tharoh
a definite motion of the gas in this film which
nr!.ua froa ﬂn uirl:l.ng motion of the gas outsid- _
this film, Thus, an interchange of molecules oc~
curs between th.o swirls themselves and between
ther and the Langmir film due t© the differences
in mass. |
To ‘thou' may be a.ddods
d. The radii of the two molecules.
Not all mixtures can be separated ss the cocefficient
of thermal dum1m vanishes shen the mode of interaction,
thox;adnandthomsu of the two sets of molecules are
all equal. Such may be the ceselé for the pair CO amd N,
All thecretical effcrts to explain the Soret affect in
liquids 'h;'n been completely wnsuccessfulls, 16, 17,
III. Qaacriﬂion of Apparatus . |
' Essentially all that is needed are two concentric
cylinders, the inner one heated and the outer cne cooled,

m in a vertical position, with reservoirs at the
' ; top and bottom commnisating with the annula aplce bcttun ‘ . -
| the eylinders wherse eonvoetion and diffusion take place. ‘




The diagram below describes the acticn uug place in one
such device. -

‘ . 3 : | O . *;)

Light Molecule Stmesm

Heavy (Cold) Molecule
Stream

Hot Side

Cold Side

As is shown, in most cases the lighter molecules will con-
centrate toward the top of the apparatua,

Clusius and Dickel® ran a heated wire up the axis of a
long vertical hollow tube into which was put the gas mixture
to be separated; using such an apparatus and a 50% Helium -
50% Bromine mixture, the two gases can be separated in a
matter of minutes in a tube only 3 feet long. Korschinyg,

. Wirty and MaschlB describe also a flat metal form of thermal
diffusion equipment in eddition to the two already given.
Taylar and Gocklerl9 (Photocopy 4) and Nier and Bardeen<?
(Photocopy 5) detail the construction of thermal diffusion
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columns used in this comtry for isctopic separation. The

s eww. e #T Ny
L]

.: ' ' wse of a rotating anmular space apparatus to increase the
|  £4e)4 of gravity by a factar up to 10 bas been trisd by
hrblrand Labty2 (Protocopy 6) and with interesting re-
Ceatts, o DL LD T

Devices for thermal diffusion in liquids are described
by Gillespis and Breck?2 (Photocopy 7) and by CarrD, 24
(Photocopy 8 and 9) Gilluﬁhand Ereck use glass appara-
tus and an amular space of circular shape while Carr utile
ises the flat shallow groove form after Eorsching and
Wirty<5; in this last r;spect it should be noted -thlt the
apparatus works best when sloped at a dafinite angls.

Gctt!.ng-blck to t.hcml diffusion in gases, one vary
significant feature of the apparatus is that an anqnllr
spacing of 0.7 om. seems to work better than any other dis-
tance, Also, onec the preliminary work on the aeparat:lo_n
factar, , for any mixture of two gases has besn dcne, the
squations of Furry, Jones and Onsagerl0 (?hatocopy 1) can
be used to aid in the design of apparatus,

While in most of the reported work the inmner tube is
usually heatad by Fichrome wire still any other mesns, such
as steam or Dowtherm can probably be used mch more effect-
ively on an industrial te_a:h.

IV. Uses of Thermal Diffusion
s . It 43 proposed to utilise thermal diffusion to increase ., -
the concentration of 0, in air from the normal 21f up to 608 ~
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or 80%. Th’omhdmmmthmbou,twwm-

dation p-ocon such as the manufacture of sulfuric acid from

would be incaloulables = ... L.

: m.m- and the p-cpluuon of nitric acid fron ammonia., The

| uv:l.ng in sise of oquipem, ponr, and overall ctﬁ.c:lnnq

Othor propond ﬁolds of mmt:lgation wuld bes

be

de

L.

Recovery of coz from stack gasess if the ordi.n.lry
1% by volume CO, concentration eoruld be raised to.
say 40% or 60%, then this process can be made feas-
ible, i.s., chexical means of abscrbing the CO, eould
then be employed. '

Separation of agectropic liquid mixtures particularly
such as ethsnol-water and the bothersome methanol-
other solvents auotrc;po.‘ A

Separation of liquid mixtures with close bolling
points such -u the :vl'oh.

Concentration of the end products of the butanol-
acetons—ethanol fermentation, These occur in a total

aT TNy

of onlyw'grau of sclvent per 100 cc, of beer
and the cost of distillation is necessarily high.
Separation of fog from gases. -
Separation of traces of impurities from liquids, such
ss thiophens in bensens. '

Separation of isceteric and isomeric mixtures,

This list is only a hint as to what can actually be done

by the applicatiocn of thermel diffusiom.

£

-
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While nothing as yet has appeared in the literature
roglrd:l.ng the applicsation of thermal diffusion to an indus-
" trial process, still, in order to be cn the safe side 1t must

tain, however, that the first person to submit pilot plant
proofs of dcf:l.ni-to :I.ndﬁntrhl ﬁu will be in a key position
in a new and po't.ontiﬂ.]; vast ﬁeid. Given a particular
design of appar-at'u for application to a particular upui-
tion such an spparatus and process could easily be patented; -
and, given a sufficient head start, a whole pateat structure
could be bu.i.lt-np.

Notes Appended are the nine photocoples referred to in the
body of the report.
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®the Pederal Bureasu of Investigation, I make this statement freely and volun= - -
tarily and I have been advised of my right not to make a statement, I have _ .. ..
also been advised of my right to an sttorney. No promises or threats have ..
been made to me to get me to make this statement, I understand that this
statement may be used against me in a court of law, .

]
II

?I was born March 3, 1922 at New York City and sy hane is now at )
265 Rivington Street, New York City, New York. I was inducted into the United
States Army April 12, 1943 and was given Army Serial Number 32882473 and was
discharged from the army February 28, 1946, About August, 1944, as a non-
comnissioned officer in the United.States Army, I was assigned to a highly=-
secret army project at Los Alamos, New Mexico which I later learned to be the
atan banb project. ' |

"about November 29, 1944, I traveled fram Los Alamos to Albuquerque,
New Mexico where I met my wife Ruth who had come from New York City to celebrate
our wedding anniversary, On or about that date, while walking on Route US 66
toward the Rio Grande River in Albuquerque, my wife Ruth told me that my brother—
in-law, Julius Rosenberg, who is married to my sister Ethel, had asked Ruth to
ask me to furnish information concerning the work I was doing at Los Alamos ao
that it could be furnished to the Soviet Government, Ruth told me that I was
working on the atem bamb project,. I was very surprised, but told Ruth that I
already knew I was working on the atom bemb., She said that my brother-in-law
explained that we are at war with Germany and Japan and they are the enemy amd
that Soviet Russia is fighting the cnemy and is therefore entitled to the
information, Ruth told me that she did not like for me to get invalved in this
matter as she thought it would cause trouble,- I tald Ruth, however, that I
would agree to give whatever information came to me in the course of xy anploay-
ment at Los Alamos on the atom bomb project. - o '

I had & furlough from about December 30, 1944 o about January 20, 1945

COPIES CONTINUED- . ,° .
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Philadelphia (65-4307) ..
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“which time I spent in New York City. While in New York City during that time
I talked to Julius Rosenberg and Rosenberg deseribed t6 me generally how the
atom bamb functions, I later learned through my empl.oyment at Los Alamos

that the bomb which Rosenberg had described to ms at that time was the naval
type atam bomb which was later dropped on Hiroshima about August, 1945. During
‘this same meeting with Julius Rosenberg in January, 1945, I furnished Julius
Rosenberg with a list of names of persons employed at Los Alamos whom I believed

to be ideologically suited for recruitment to furnish information conceming
the atom bamb for the Russians, * o : :

"PIt may have been during this above-mentioned furlough in January,
1945 or possibly during a furlough about September, 1945 that the following
incident occurred: :

"Oone night, while I was in New York City on furlough from the Los
Alamos atom bomb project, my brother-in-law, Julius Rosenberg, asked to see
me, I borrowed an automobile, drove to the vicinity of about First Aveme
somewhere botween East 42nd Street and East s9th Street in New York City, and
parked the car at the curd on a north-bound street facing north., Julius
Rosenberg walked over to the car and told me to wait, Then he walked away
and came back with a man and introduced him to me by first name which I do
not recall. The man got into the car and Julius Rosenberg walked avay. I
drove the car around in New York City for about 15 minutes while the man asked
me questions about a high explosive lens which wag being experimented with
at the Los Alamos atom bamdb project at that time, I trdied to describe the
lens to the man while I was driving but was unable to furnish him with a great
deal of information cancerning it because I wag concentrating on the driving,
After 1 let the man out of the car I never saw nor heard of him again, At the
end of my furlough time I returned to oy assigmment at lLos

"About Féebruary, 1945, my wife Ruth moved to Albuqu e, New Mexico,
She said she had been told by Julius Rosenberg that a woman nam would

cane Lo Albuquerque, New Mexica, and would meet Ruth in front of tore on
part of May and Ruth wes to walk in front of the store at a certain time on -

E ®About J\n;e, 1945 a man ctame to the apartment where ny ufe-ltirbh was
Uving at 209 North High Street, Albuquergue, New Maxico, He had with him a
torn piece of ¢ardboard which matched a torn Piece of cardboard I had beem
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‘ffurnished as A means ot mmtirying -the o when I was to thm:l.uh -

information concerning the atamie bomb, I am unable to recall at this time
vwhether my half of the torn cardboard was furnished to me by Julius Rosenberg
during my January, 1945 furlough in New York City or whether Rosenberg had
given it to my wife Ruth to give to me when she moved to Albuquerque in
February, 1945. This man who had the proper identification, I belleve, intro=-
duced himgelf to me as Dave, although I am not certain of the name he used;
however, I later recognized this man's pictures in various newspapers as being
Harry Gold, A4t the time Gold came to me in Albuguerque in June, 1945 I fur-
nished him with a list of namea of persons employed at the Los Alamos atom
bomb project whom I thought might be ideologically suited for recruitment to
furnish information to the Russians concerning the atom bomb and I also gave
him a sketch of a high explosive lems mold which was an experiment to study
implosion effects on & steel tube to understand the effect it would hava on
uranium so that it could be determined how a eritical mass could be arrived

at which would not explode before detonation, I also furnished Gold with
information concerning the identity of a world-famous scientist who was work-
ing at Los Alamos under an assumed name and also furnished information that
Oppenheimer and Kistiakowsky were working at Los Alamos, Gold told me that I
was living in a rather poor place and said I could probably use some moneys

I answered that I could use some money., Gold then gave me an. emvelope containe
ing $500 in currency. Gold said that he would come back to see me again and

I agreed to see him but he never contacted me again. My wife Ruth also met Gold -
at that time,

®] had a furlough from Los Alamos about September, 1945; which I
spent in New York City. Almost as soon as I got to New York City, Julius
Rosenberg got in touch with me and I met him on the street somewhere in the
city, At that time I furnished Julius Rosenberg with an unsealed envelope

~ containing the information I had been able to gather concerming the atomic

banb, as well as a couple of sketches of the molds which make up the atom
banb, To the best of my recollection, the information I furnished Rosenberg
concerning the atom banb at that time is substantially as follows: -

“%The atomic -bomb is made up of 36 pentagonal-shaped molds, When all
set together, the molds form a sphere made of a high exploasive, with a ball of
plutonium in the center. Inside the plutonium is a sphere of beryll:l.m. & barium
plastic shield is in between the plutonium and the high explosive, The high
explosive has two detonators for each high explosive segment, The détonators
are connected to a number of condensers, pogsibly about 36 or 72, -The con=
densers are also called capacitators, The number of detonators is twice the
nurber of moldas and the number of ¢ondensers is equal in number to the detmhtm.
The beryllium haa a hollow. center. The beryllium has a mumber of cone-ahaped
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®holes in it, The apex of each cone is toward the periphery of the beryllium,
The beryllium is gold-plated which prevents it from emitting neutrons, The
detonation of the high explosive causes the plutonium to be crushed or imploded
and’ therefore increases the number of plutonium neutrons which are free, '
The beryllium alsc becomes imploded and the beryllium neutrons are jetted

out through the cones into the mass of plutonium which sets off the chain
reaction of the plutonium which results in an atomic explosian.

I do not lknow whether Rosenberg read the above information or what
disposition he made of it, He did not give me any money for the informatiocn
at that time, The war was over at that time and I was hoping to be discharged
from the amy in the near future, Rosenberg at that time atteampted to persuade
me to continue my employment at the Los Alamos atom bomb project in a eivillan
capacity after such time as I should be discharged from the Army. I declined

- to follow this advice, inasmuch as I desired to return to my hame in New York

"Shortly after my discharge from the army February 28, 1946, I returned
to my hame in New York City ard 'after a few months became assoclated in business
with Julius Rogenberg, He and I and others were partners in the G & R Engineering
Canpany, New York City, in 1346, and continued that arrangement when that
campany wag taken over by the Pitt Machine Products Campany, Incorporated, New
York City., I severed my relations with the latter company in September, 1949,
During my ‘assoclation with Julius Rosenberg in business from 1946 to 1949, I
learned through conversations with him that he has been extensively engaged in
Soviet espicnage, He has since my discharge attempted to persuade me to
becorie a student of nuclear physics at the Massachusetts Instituis of Technology
to be financed by him and the GI Bill of Rights in ordar that I could make
contacts in the field of nuclear physics to obtain information for the Soviet
Goverrnment. He also cn one occasion attempted to persuade me to become a
student at the University of Chicago at Russian expense because several of the
persons there previously worked on the Los Alamos atom bomb projects ‘

"Periodically, since I was discharged fram the army, I have borrowed
syms of money from Julius Rosenberg in different amcunts up to $200 each which
probably totals ahout $1,000. On each occasicn, Rosenberg would tell me that .
he would have to borrow the money fram somecne else to let me have it, I believe

he made these loans to me without expecting repayment because of the knowledge
I-had of his Soviet espionage activitdes, | .

"About, February, 1950, when Klaus Puchs. was arrested in Englamd, _. -

Rogenberg. came to me and said I would have to leave the country because -
Fuch!s arrest would lead directly to Golds I declined, however, to leave the
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"United Stabi.- When Harry Qold was arrested, Julius Rosenberg came to me and
pointed to Gold's picture in the Paper and gsaid that this is the man who cope
tacted me in Llbuquerque and that I would have ¢o leave the country, He said

- that more. important persons than I have left the country, He gave me $1,000

for expenses to get out of the United States, I told him that this was not
enough money for me to leave because I had mmerous debts to pay., A few days

- later, Julius Rosenberg again came to my hame and gave me 84,000 in twenty-dollar

bills to leave the equntry, I believe that day was Sunday, May 28, 1950. I
indicated to Julius that I would leave the country and he said I should leave
any time after June 11, 1950, Julius gave me the following instructions as to
what 1 should do in this regard, I was to g0 to Mexico City by train with my
family.. There I was to rent a house and write a letter to the Soviet Embassy at
Mexico City., In the letter, I was to memtion sanething about the United

Ratians, I was then to wait three days at which time I would go to the Plaza

de la (samething or other) and stand in frent of a statue of Christopher
Columbus at 5:00 pem, with my thumb in a Mexico City street guide, 4 man
would then come to me and say have you ever seen such a statue before, I

' was {0 anawer no, that I have lived in Oklshama all my life, He was to say

there 1s a mich better statue in- Paris, The man would then- give me passporte
and money for a trip to either Stockholm, Sweden, or Berme, Switzerland, where
I was to repeat the same procedure and if I were Yo go to Stockholm I would
stand in front of a statue of Lirmeaus, at which time I would receive the

necessary papers to continue by trip to Czeohoalovakia vhere I was to write
to the Soviet Ambassador to merely state, 'I am here.!

" "My wife and I decided not to leave the country but wanted to give
Rosenberg the impression that we intended to leave, We decided to go to the
mountaing in upstate New York and stay there until Rosenberg left the country
a8 he indicated he would do,. We planned to return to New York City after we

- had learned of Rosenberg's departure,

®I have read the above. statement consisting of this Page and seven

+ preceding pages, It is true to the best of my lmowledge,

"> /8/-"DAVID GREENGLASS

‘"Witnesses:

- JOHN W, LEWIS, Special Agent,.F.B.I.; N.Y.C., NY.
LE0 H. FRUTKIN,Special Agent, F.B.I., N.Y.C., NY.®
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On July 19, 1950 DAVID GREENGLASS exeouted another signed statement -
get out as followss .

Wew York, N. Y.
July 19, 1950

AT, David Greenglass, make the following statement to John W. Lewls
and John A. !"!aningbon whom I know to be special agents of the Federal Bureau

of Investigation. I understand that I am not required to make a statement and
that this statement may be used against me in a court of law, I have been
advised of my right to an attormey. I make this statement of my own free will
and no threats or promises have been made to me to get me to make this statement,

#] pecall that when Ruth came to sec me at Albuquerque, New Mexico
to spend our second wedding anniversary together, November 29, 1944, that she
and I stayed at the El Fidel Hotel. After a few days we took a walk on Route 66
beyond the city limits, 4t that time Ruth told me of a conversation between her
and Julius Rosenberg and Ethel Rosenberg which took place at the Rosenberg's
apartment at 10 Monroe Street, New York City in early November, 1944, This
conversation she said was as followss Julius told Ruth in effect that he was
gathering information for the Russians, and that he wanted me to give information
eoncerning the work I was then doing at Los Alamos, N.M, Julius said that I wae
working on the atom bomb, Ruth said she told Julius that she did not want to
ask me to do what Juljus asked, At that point she sald that my sister Ethel
Rogenberg said well at least agk David to do this, Ruth said she was reluctant
to agree to this, but that Jullus and Ethel Rosenberg finally persuaded her
that she should at least tell me what Juliua wanted me to do,

81 then told Ruth that I was shocked, This was the first information
I had received that I was worldng on the atom bomb, however I did not tell this
to Ruth, I said Yo Ruth I know that I am working on the atom bamb, Then I said
no, I won't give Julius the infomation, The naxt day I changed ny mind and told
Ruth to tell Jnliua that I would furnish him the information,

®Then T told Ruth to tell Julius the following infarmations . I
deecribed the appraximate amount of the population at loa ilemos, the approximate
size of the project, and the names of sme of the personnel working theree I
think I mentioned tha name of Oppenheimer and Urey as connected with the proJeot.

CosRE o




g
Y T

.
- .
.

-~ ° %In the first week of January 1945 while I was at home City
on furfloughy my wife and I visited Julius and Ethel Rosgnberg at 10 Nonroe 8t.,
New York City, N.,Y, At that time I was introduced by to who Julius
gald was Mike's wife, I knew that Julius was referring to M orovich wham
I had previcusly imown at Brooklyn Polytechs The five of us for a while

and then Anne left, I remember that Anne put on her coat and ivhen she got to the -
door she turned around amd I said for her to remember me to Mike,

®After Anne left Ruth and I and Julius and Fthel had dirmer together
and spent the rest of the evening in the apartment, After dimer we sat arcum
and talked and Julius asked me what I was doing at Los Alamos, I explained to
him that saameone would bring to me a sketch or drawing and that I would make
part in the machine shop where I wad working and sometimes I would make changes
80 that part would function properly. Julius asked me how the atom bomb was
detonateds I did not know at that time and so advised Julius,

#Julius then told me what he wanted me to et in the way of infornation
for hin from the Los Alamos project, He gave me a general description of how
the naval atom bamb works. Julius cautioned me against sticking out my neck in

getting the information for him and said I should be very careful not to be

obvious, My wife and Ethel were listening to the conversation between Julius

and myself and were also talking between themselves. Toward the end of the
evening and before we left Julius! apartment, Julius got cct the side of a Jello
box, ¥While Ruth, Fthel and I watched, Julius cut the side of the Jello bax into
two parts, with a pair of scissors, He cut the side about haif way through
perpendicularly and then contimued the rest of the cut at about a 45 degree angle.
He banded me the portion with the pointed edge, .

) MJulius then said that 4inne would be given the other portion of the
side of the Jello bax, He then said that anne would meeét either Ruth or me in
front of one of the main theaters in Denver, Colorado at such time as I would
have information that he wanted about the Los Alamos atom bamb projects He gave
me the impression that these arrangements were tentative. He told me that Amne
had been there that night so she could ‘identify us, and we could recognize her,

®I have read the above statement consisting of this page and six
preceding pagess It is true to the best of my knowledge.

®/S/ David Greenglass

VWitnessea: _ _
MJohn W, lewis, Spec, Agent, FBY, NIC : -

"John A+ Harrington, Special Agent, FBI, NYC® o
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*New York, New York
Jly 17, 1950 -

w0 "I, Ruth Greenglass, make the following statemens to Jchn 4.
Harrington and William F, Norton, Jr., who have identified themselves to
me as Special Agents of the Federal Bureau of Investigation, United States
Department of Justice. I make this statement freely and voluntarily after
having been advised of my right not to make a statement, that I have a
right to an attorney, and have consulted an attorney. I understand that
this statament may be used against me in a court of law, This statement 1a
not being made as a result of any threats, pramises or duress.

"I was born May 1, 1924 at New York City and presently reside
at 265 Rivington Street, New York City. I was married to David Greenglass
an November 29, 1942 at New York City.

. L4
: "In the early part of November, 1944, I planned to visit my
husband David in Albuwquerque, New Mexico to spend our wedding anniversary
together on November 29, 1944. David was then in the United States Ay
and stationed in the vicinity of Albuquerque, New Maxico,

%In the early psrt of November 1944, one evening I visited Juljus

Rogenberg wife Ethel at their hame, GE-11 10 Monroe Street, New
York City.%aénbarg is my husband's sister, On the everning in
question, Julius enberg knew that I intended to visit my husband David
in Albuquerque, New Mcxico about November 29, 1944, CTuring the course of
‘the evening, Julius Rosenberg told me that I might have noticed that he and
hig wife Ethel Rogenberg in recent months had not been attending any

- Communist Party meetings or eny functions that had what he described to be
a 'Red! tinge to them, and that Ethel Rosenberg had not been buying the
*Daily Worker! at her usual newsstand, To explain to me why he and Ethel -
Rogenberg had discontinued their open affiliation with the Carmunist Party,
Julius Rosenberg said he always wanted to do more than to be Jjust a member
in the Communist Party and that, therefore, he had Searched for two years to
place himself in contact with a group which I believe he described as a _
'Russian underground', . In this way Julius Rosenberg felt that he could do
the work that he was slated far, He stated that hs wanted to do something to

directly help Russia and that it took him two years to find the group through
which this help could be given,
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®Julius Rosenberg then told me that my husband David was at
that time workdng at the place where the atom bomb was being made and o
that this bomb was more dangerous than any weapen that had ever been used.
He also told me that there were radiation effects from the bomb., At this
time I had no knowledge as to what the significance of the atom bamb was,
although I did know that my husband was working on a secret project for
the United States Army, '

"Julius Rosenberg requested me when I visited my husband David
in Albuquerque, New Mexico, to ask David if he would make scientific
informaticn available to the Russians, Julius Rosenberg said that the
Russians were working on the atom Bamb and that there was not a free exchange
of information between the Lllies and Russia, Julius Rosenberg eaid that
he felt that Russia should be placed on an equal plane with the other
Allies as far 48 the avallability of this atomic information was ccncerned,

"Because I was very reluctant to do what Julius Rosenberg
requested me to do, his wife Ethel Rosenberg, who was present during this
conversation, told me that I should at least ask my husband David if he
would furnish this type of information to the Russians, I was very
reluctant to do what Julius and Ethel Rosenberg requested me to do, but
they finally persuaded me to ask David if he would be willing to furnish
information to the Russians,

"it a later date, prior to my departure for Albuguerque, New
Mexico, Julius Roseriberg gave me about $150 to help pay the expenses of
ny trip. In the latter part of November 1944 I left New York by train
for Albuquerque, New Mexico, I had previously made reservations by

_ telegram at the E1 Fidel Hotel, Albuquerque, New Mexico,

.« BI arrived at Albuguerque, New Mexico, a few days before ny
wedding amniversary, David arrived in Albuquerque about November 28,

. 1944 and joined me at the El Fidel Hotel, We spent our secord wedding

amiversary together on November 29, 1944, David had a pass for about

five days,

- . BJust prior to my return to New York, while David and I were
taking a walk, I told him what Julius Rosenberg had told me about his
working at the place where the atom bomb was being made. David asked me
who had t0ld me about the atam bomd amd I told him that Julius Rosenberg
hads I then t0ld David of the request that Julius and Ethel Rosenberg
had made to me that I ask David to furnish the Russiang with scientifis -

-
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#information, and I explained their request to David in the same way that
Juling and Ethel Rosenberg had explained it to ne,

®At first David was shocked at what Julius Rosenberg wanted
him to do, At first he said no and he did hot make any decision that
8ame day, The following day, after having thought it over, David said
that he would do what Julius Rosenberg had requested of him, David
also said that he would discuss this matter with Julius Rogenberg when
he returned to New York on his expected furlough, David told me about
the physical set-up of the Los Algmos installation and he gave me the
nameg of certain people who were working there in November, 1944, among
whom, as I now recall, were Oppenheimer and Urey,

"I returned to New York in the early part of December 1944
and Julius Rosenberg came to see me at oy apartment at 265 Rivington Street,

"ibout a month later, my husband David returned to New York City
on furlough and one evening David and I went to Julius Rosenberg's apartment
at 10 Monroe Street, New York City where we met Julius and Ethel Rosenberg
and a woman I knew as Anne, Anne and her husband Mike I lqew as old friends
of Julius and Ethel Rosenberg, and Anne and Mike at that time lived at
Chappaqua, New York, 4nne remained at Julius Rosenberg's apartment for a
short period of time and then left,

David explained to Julius Rogenberg that 1f someone brought in a sketch
of 2 part he wanted made, David would make it for him because David wag
a machinist and this was the type of work he did, I recall that Julius
Rosenberg asked David how the atom bomb was detonated but T do not recall

e all had dinner, After dimer Julius and Ethel Rosenberg, -

David and myself sat around talldng, Juliuvs told David what he wanted --
him to do. He did not want David o g0 out of ‘bis wry to obtadn infore -
mation and he did not want David to be obvious in what he wag doing, - -
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"I 4id not understand what Julius and mvid vere talking about because 1t
was of o technical nature,

"Before we left Julius Rosenberg's apartment,” Julius Rosénberg
produced the cover from a Jello box side. Julius Rosenberg, in the presence
of his wife Ethel, David and nyself, cut this Jello box side in half in an
irregular manner. One-half of this Jello box side Julius Rosenberg gave to.
David and Julius said that he would give the other half of the Jello box side
to Anne, the woamin who had been in hisapartment previocusly that sane evening.
Julius Rosenberg said that Anne would come out to see us in New Mexico to . .
get the information from David and that she would produce the matching half
of the box side. I belleve there Waa sone discussion by Julius Roaen'berg of
Anne bdeing met 1n a8 movie theater at Denver, Colorado.

"During David's furlough in January, 1945, Julius Rosenberg was
very persistent ebout being with us a great deal at a time when we felt
that we wanted to be alone.

" "Several dasys after David had received the Jello box side fram
Julius Rosenberg, Julius Rosenberg cane to my apartment and spoke to David
about David meeting Julius Rosenberg and an unidentified man at a later date.
A day or so later, Julius Rosenberg returned to oy apartment again in the
evening and Julius Rosenberg and David left the apartment together. David
returned to oy apartment about two hours later and told me he had met sope-
body whoan he had not been able to see too elearly decause the man kept his
face in the dark. David told me that he had met this man on a street in the
50's in the vicinity of an elevated railroad. David said that Julius
Rosenberg introduced David to this unknown man saying 'This 1s Dave' but
Julius Rosenberg did not tell David who the pan was or what his nape was.
David spent between twenty and thirty ninutes with this unknown man but I do
not recall what David told nme he discussed with this unknown pen,

"After his furlough, David returned to Los Alamos, New Mexico and
in March 1545 I went out to Albuguerque, New Mexico to live. First I lived
in a hotel and then I stayed at the apartment of a friend of David's whose
. wife had gone back East. When David's friend's wife returned from the East,
I then went to a hotel to liwe until I finally obtained the apartment at 209
North High Street, Albuquerque, New Mexico. David only cane hope on week-ends.

- "One Sunday norning in June, 1945, a'man came to our apartment at
209 North High Street, Albuquerque, New Mexico and said he was Dave from
' Pittsburgh. This man gave oy husband David the matching hnlf of the Jello
: box side. This nan told Devid what infon:ntion he wanted and David wrote dovn
: the infornation requested and told this nan to come back later.This ren returned
J.ntor thnt sape dny, at which tine Dnvid gave hin some Written information
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"and in return David received a sealed envelope from thia man. I recall that
David and this man discussed how the atom bomb was detonated and that this
man told David that he was a chemicel engineer. I also recall that David .
and this unknown man discussed lenses and high-speed cameras. This unknown man
also indicated to David and me that he might return at a later date and he
vanted information from David along the same lines ag Devid had given him,

He also wanted to know the names of the people at Los Alenos who were inclined
to be 'leftist.' I think that David gave this man the names of such people
working at Los Almmos.

- "After this man received®this information, we all left the apart-
ment ‘and we walked to the front of the USO building in Albuquerque. We left
this man in front of the USO building and David and I returned to our apart-
ment. We opened the envelope which this man had given David and discovered
that it contained $500. The taking of the money made David and me feel worse
because it was now apparent that we were not Just passing information but
rather that we were being paid Por it,

"When Dr. Klaus Fuchs was arrested, Julius Rosenberg came to our
a.partment and told David and me that the man who had contacted us in
Albuquerque, New Mexico, in June, 19%5 would be the next one to be picked up
and that 'they' were going to contact this man to tell him to keep quiet.

"On May 23, 1950, Julius Rosenberg came to our apartment with a copy
of & newspaper which I think was the New York 'Herald Tribune' in which
appeared a photograph of one Harry Gold who had been arrested in Philadelphia,
Pennsylvanis by the FBI. Julius Rosenberg told us that this Herry Gold was
the man who had contacted us in Albuquerque, New Mexico. Julius Rosenberg then
told us that we had to leave the United States because scmetime between June
12 and June 16, 1950 something would bappen to us. Julius Rosenberg wanted
David and me to take our two children with us to the Soviet Union. Julius
Rosenberg was going to obtain United States passports for us. Jullus
Rosenberg said 'My friend tells me before you get a passport you have to get
injected aganinst smallpox.' Julius Rosenberg wanted us to get a doctor to
give us a falge letter stating that we had received such a smallpox
innoculation, David and I refused to do this. Julius Rosenberg then told us
that he would get his doctor who lives in Knickerbocker Village, New York

01ty, to prepare such a letter for himself and for us.

®Julius Rosenberg a.dvised us to 1ea.ve everything ve had 1n our

apertnent at Rivington Street and to .juat take our clothing with us and go t

Mexico City, Mexico. -At Mexico City we were to rent a house and after ~
living there one month we were to write.to the Soviet Consulate at Mexico -
City, Mexico, using a name which Julius Rosenberg ga.ve us but which I do not
recall at the present time, and about three ter we were to meet
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"someone in front of a statue in & park in Mexico City, Mexico, After this
meeting, we were to travel by boat to Europe and proceed to either

Berne, Switzerland or same other city in Burcpe, the name of vhich I do not
recall, vhere we would again contact the Soviet Consulate there by letter
and three days later we would meet someone in front of a statue in a pork
in the Eurcpean City. At this point our transportation to the Soviet Union
would be arrsnged for us. Julius Rosenberg told us that he thought that it
vas a golden opportunity for us to to the Soviet Union. At this time
Julius Rosenberg gave David and me g;,ooo in cash consisting of old $10 and
$20 bills, $500 of this I put in & special checking account at the
 Manufacturers Trust Company located at Grand and Forfolk Streets, New York
City, and the balance was used to pay some debts and household expenses.

"About June 2, 1950, Julius Rosenberg returned to our apartment and
gave Devid and me $4,000 in cash, consisting of old $10 and $20 bills. This
money was to be used by us for our flight from the United States. At this
time Julius Rosenberg promised us an additional $2,000 which we never
received from him.

"I would like to make it clear that at the time we received the -
45,000 from Julius Rosenberg we never intended to leave the United States
because this is our country and we want to stay here and live here and
raise our children. I would like to point out that we accepted the money
from Julius Rosenberg because David said that if Juliue suspected that we
would not leave the United States that scme physical harm might come to us
or our children.

"7 have read the foregoing statement consisting of this page

end nine other pages and I have initialled the bottom of each page and
every correction. I say that this statement 1is true to the best of ny

knowledge and belief.
/a/ "RUI'H GREENGLASS
"Witness

"John A. Harrington, Special Agent, F.B.I. - N.Y.
William F. Norton, J!‘., SECial ASEBt, F.B.I. - Hh!.n
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Re: EMIL JULIUS KLAUS FUCHS

SA ROBERT J, LAMPHERE and Assistant Director HUGH H. CLEGG
interviewed EMIL JULIUS KLAUS FUCHS at Wormwood Scrubs Prison, Londoen,
England, and FUCHS executed the following signed statement: T

. ~ $ A

"Wormwood 'Scrubs Prison
London, England

. "I, EMIL JULIUS KLAUS FUCHS, a prisoner in Wormwood Sc:% 3 T‘
penal institution in London,England, do hereby make this statement y freely
and \'tolunta,rily, with no promises or threats having been made to me , 8nd I.
have been specifically informed that I do not have to make any statement of
any kind whatsoever.

"This statement is made to HUGH H. CLEGG, who has been identified
to me as an Assistant Director, and to ROBERT J, LAMPRERE, who has been
1dentified to me as a Special Agent, both being identified as officers of
the Federal Bureau of Investigation, United States Department of Justice
of Washington, District of Columbia, U.S,A., I am making this statement in
the presence of the two aforesaid officers and WILLIAM JAMES SKARDON, whom
I know to be an officer of the Security Service of the United Ki .

R

. "I was born in Rueselsheim, Germany, on December 29, 1
became a naturalized citizen of the United Kingdom on August 7, 1942. I
ceme to England arriving on September 24, 1933. In May, 1941, T accepted
employment at the University of Birminghom in England as a scientist on
atomic energy research development. When I learned of the purpose of this
research work, I decided and planned to furnish information concerning this
work to and for the benefit of the Union of Soviet Socislist Republics,
hereinafter referred to as the Soviet Union, end, in order to effectuate
this plan, in early 1942 I persomally contacted an individual in England .
vhom I knew to be active in coammnistic affairs and he was favorabie to the
Soviet Union. . I made known to him my availability and readiness to furnish
confidential and classified information and my occcupational affilistion which
gave me access to such types of information relating to atamic energy research.
The person so contacted arranged for me to meet another individual, elso in
England, whom I later personally met 1n,1942. On one occasion in 1942 T met __ -
this latter individuel, known to me & ER, at the Soviet Embassy in
London, England. During my meetings ALEXANTER, I furnished to him ig --
1942 information including written dafa conceining atomic energy research
vhich I knev to be elassified and confidential, and for the purpose of such
information being furnished to the Soviet Union as an aid@ in promoting atamic
energy research and development in and for the Soviet Unionm., Through and at
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"the instigation of Alexander, I esteblished personal éontact with & woman
whose name I do not know and whom I met near Banbury in Oxfordshire,

England, somctime in 1942. I delivered confidential and restricted informatioa
to this voman, for the continued benefit of the Soviet Union, from 1942

until near the end of 1943. My atomic energy research employment was under

the auspices of the British Govermment. .

JUEURPIY S LU

- "When I learned in 1943 that I was being ofﬂcia.lly assigned' to
go to the United States as & part of an official British Mission to work
with the Manhattan Enginecer District on atomic energy research development, I
informed my contact, the aforesaid woman, of this assigmment and she sube
gequently informed me how to make contact in the United States with an -
individusl for the purpose of contlnuing my activities of furnishing, for
the benefit of the Soviet Union, additions) confidential information
relative to atomic energy research in the United States. Her instructions
vere to the effect that T should on a certain day at a specified place in
New York City, New York, U, S. A., meet an individual who would be wearing
gloves and would have an additional pair of gloves in his hands, while I
would have a ball in my own hand. This meeting was, according to her in-
structions, to be made on a street in New York City at a stated time. If
the meeting was not effected initially as planned, a further meeting would
be attempted at s designated later date. _ .

"In keeping with instructions, I proceeded by ship to the United
States with other members of the official Mission from England, axrriving
at Newport News, Virginie, on December 3, 1943. Within three or four days
I arrived in Few York City, taking up residence first at the Taft Hotel,
later at the Barbizon Plaza Hotel, and later at an apartment at 128 West
T7th Street, I took up employment as a scientific consultant as a part
of the British Mission, assigned to the Manhattan Engineer District, and
engaged in rescarch development and activities relating to atomic encrgy.

"As agreed upon during the meeting with the aforementioned woman
in England, I went to the designated meeting place on the lower East Side,
Manhattan, New York City, New York, vwhere, to the best of my recollection,

; around Christmas 1943, I met an individual at the time ard on the day
previously agreed upon. He was wearing gloves and carried an additional .
pair of glpves in his hand and I had a tennis ball in my hand. We cxchanged
des ted identification words and I gave my correct name and he used the
name aymond in making initial introductions. Raymond expressed his

-
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"pleasure at being chosen for such an important assigmment, suggested
to me to make certain, in keeping future meeting assigmments » that I

vas not being followed. During this or the next succeeding meeting with
Raymond, atomic energy and the development of an atomic bamb were
discussed by referring to these terms in & general way.

"I was motivated in keeping this meeting by a cesire to aid the
Soviet Union. I considered Raymond's status as an agent intermediary,
ecting for and in behalf of the Soviet Union in keeping with the plans
aforementioned, which were initiated in England. .

"At and during this first meeting with Raymond in New York City,
we agreed upon en early subsequent, meeting and the time and place for such
meeting, in order that I could furnish to Raymond highly confidential
and classified documents or information concerning atomic energy research
and development under the control of the Manhattan Engineer District.

"A subsequent meeting between Raymond and myself, in keeping with
arrangments, was held in Manhattan, New York City, in the vieinity of the
Queensboro Bridge approach as we walked under this bridge during this
meeting, which was held after dark., This meeting occurred during the
early part of 194k,

"On another occasion during the first half of 194k, I met Raymond
by prearranged agreement between us, on the street near a subway station,
possibly the "Museum" station on Central Park West in New York City.
Raymond usually suggested the meeting places, but I believe I suggested
this meeting place because it was near my place of residence on T7th .
Street, -

"Another time, by prearranged agreement, in 1544 I met Raymond
in the Bronx, New York City. This meeting was near a cinema, I believe,
on Grand Concourse in the vicinity of 159th Street or 161st Strect.

"I believe I recall another personal contact betveen Reymond and
myself in Queens, New York City, in 1944,

"There vere beld about five or six meetings between Raymond and
myself in New York City during the period from sometime.shortly after
my arrival there in December, 1943, to sometime prior to my departure
in August, 1944, from New York City for Los Alamos, New Mexico, for
official assignment on-the atomic energy project .there, -
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' "There was one other errangement for my meeting with Raymond in’
1944 in Brooklyn, New York, on a street location near some large buildings
and vhere there was heavy traffic. This designated place may be on =
Eastern Parkway, but the meeting d1d not occur as I failed to see Raymond,
although I was there, C

"At all the meetings between myself and Raymond no other person
accompanied me end I observed no one who seemed to know Raymond. Most
of these meetings between Raymond ¢nd myself were arranged by us to occur
after dark.

"Upon my official assignment with members of the British Mission, -
under the overall control of the Manhattan Engineer District in New York,
I, with other scientists, was in research in connection with the development
of certain methods for the production of fissionable material. In o
connection with this, I prepared certain clessified documents as part of the
British Mission prior to my departure for Los Alamos, New Mexico, in
August, 1944, I personally furnished all of the original drafts of
these documents directly to Raymond, with the intent and purpose that he
serve as an intermediary in the eventual transmittal of such documents to
and for the benefit of the Soviet Union. These documents were delivered
to Raymond by me in groups of one or more at most of the aforementioned
prehirranged meetings, which T bed with Raymond in New York City during
194%%., . '

“In addition to the foregoing during my meetings with Raymond,
as above mentioned, I furnished to Raymond information which had come to
my knowledge, by virtue of my official employment and work under the
overall control of the Manhattan Engineexr District. This information
which T furnished to Raymond, included the fact that a large production
plant was to be bullt in the Southeastern part of the United States )
for the production of fissionable material, and that this plant was
to uge two different processes, which I named, in the production of _
fissionable material. : I also orally advised Raymond of the identities
of certain leading research personnel on atomic energy projects.

"In keeping with official instructions received by me, I was .
transferred to Los Alamos, New Mexico, where I arrived on or about Augnst . --
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"14, 194%, for work on the atomic energy project the the control
and overall supervision of the Manhattan Engineer Distriet. At Los Alamos

I vas provided a place of residence on the United States Govermment
restricted area in a dormitory and took up employment es a physicist in

the Theoretical Division of the Laboratory. By virtue of my work, my
essociations in connection with my work and the availebility of confidential
and classified official documents, I developed, received and had access

to confidential, classified information of an official character. I
remaihed in such employment at Los Alamos until sbout June 16, 19%6. During
this per official employment I made a~¥t to the home of my sister,

Mrs. Kriste neman, and her husband, Robe eineman, on Lakeview Avenue,
Cambridge, Massachusetts. I arrived at my sidter's home on or about
February 13, 1945, and remained there on & visit until about February 22,

1945,

"Shortly after my arrival in Cembridge I was visited by Raymond,
who asked me for additional information concerning my work at the Atomic
Research Project at Los Alamos. I told him I would prepare in writing
this material and made arrangements to meet him a few dnys later in
Boston, These arrangements were made without the knowledge of my sister
and her husband, who were not present during my discussion with Raynond and
bad no knowledge of its purpose. At the agreed upon time I did meet Raymond
in Boston, Massachusetts, at a place fairly near the Charles River and hear
e large public-type of building, reasonabdbly close to what is known as
North Station. I there delivered to Raymond a written report y vhich I
had prepared in longhand consisting of about six or more pages, in which I
had set forth confidential and classified information and date which I had
received in connection with my employment at Los Alamos. This dealt
with the whole problem of meking an atomic bomb from fissionable material
as I then knew the problem. This document included informstion known to
me regarding the method of detonating an atomic bomb and other highly
secret and technical information regarding the construction of an atomic
bamb. I wrote this statement in my own handwriting and in English, and
I intended that it should be delivered by Raymond through channels so as
to reech physicists in the Soviet Union who would understand the technical
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"I again met Raymoné in Santa Fe, New Mexico, in June of 19&5,
the arrangements for this meeting having been made at the Boston
meeting, mentioned above. We met on Alameds Street, and I then got
my car and we drove out a lane to a deserted spot where we continued our
meeting. At this meeting, I delivered to Raymond a written report, which
I had personally prepared in longhand. This included a description of’
an atomic bomb, vhich was to be tested at Alamogordo, a sketch of the
bomb and its components with important dimensions indicated, and a written
description of various important teehnical aspects of the bomb., I
orally informed Raymond, while we were in the car, the types of explosive
to be used in the detonating of the bomb, the fact that the Trinity test
was to be made, with the epproximate site indicated, and information as
to the intensity of the explosion measured in relation to TNT explosive
force.

"By prearrangement I again met Raymond in Santa Fe o few months
later, I believe possibly in September. At this meeting I delivered to
Raymond another written report, which detailed information concerning the
Trinity test, which had been held at Alamogordo. I also furnished in
the report certain other technical information which I had obtained from
my work on the Atomie Research Project at Los Alamos. I fully intended
in transmitting this report to Raymond that he should, in turn, tra.nsmit it so
es to reach the Soviet Union.

"I returned to England in the summer of 19%6 and took up
employment at the Atomic Research Project at Harwell, England. After my
return to England, I was agein in contact with persons whose real
identities I do not know, but whom I contacted with the intent of furnishing
to the Soviet Union information concerning atomic research developments,

To these persons I furnished additional information concerning etomic
research, vhich I had come in possession of, both in the United States and
England, including certain research being made on the problem of

detonating & nuclear bomb. My last contact in this respect was in February °
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Re: VERA KANE

. VERA KANE was intervieved on June 17, 1950, at her place of
employnent, the law office of General Roy P. Monahan, Suite 1600, 37
Wall Street, New York City, hy SAS RAYMOND P. WIRTH and FRANCIS W. ZANGLE.
KANE statcd she knew THOMAS L. met him around 1928 or 1929,
Ste knew him by _the name of TASSQ LESS and has referred to him

85 LASSO andV'TL LK
%%M . . . ‘
ew years later, KANE stated, while ving at the

Hotel Lismore, West 72nd Street, New York Sity, she met FERD

through BLACK, HELLER was known to her as: During the yeafs®of the
depression, from 1932 to 1935, Miss KANE dtated,she had an apartment at
325 West 1ith Street, which she used as a continuous open house for her
Bohenian friends., She gave out 27 keys to the place and always had a
meal rcady for any of her friends who had a key%d vho night be hungry.

In this group of people were BLACK, HELLFER, ERNENYSEGESSEMAN and J. BYRON. ..
' McKINNEY ., '

Miss KANE telephonal the New York office on June 19, 1950, at which
time she was questioned relative to her knowledge as to any of the esplonage
activities of BLACK or HELLER., She said that she did not know anything
concerning this and furthermore denied ever meeting HARRY GOLD.
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"I bave examined photographs shown Soim .

Asglistdnt Director
Hugh H. Clegg and Special Agent Robert J. Lamphere, both of the Federal

Bureau of Investigation, and I have identified two of the Photographs as
- the individual I knew under the name of Baymond. T have indicated my

identificetion by signing my neme and the date on the reverse sides of
these two photographs. S

"I have personally and carefully read this statement consisting

of seven single-spaced, typewrittey pages and I do hereby state that
all the sbove information is true and correct to the best of my knowledge
and belief, :

"Signed this the 26th day of May, 1950.

(signature) "KLAUS FUCHS

"Witnesses:

HUGH H., CLEGG

Hugh H. Clegg, Assistant Director
Federal Bureau of Investigation

ROBERT J, LAMPHERE

Robert J, Lamphere, Special Agent
Federal Bureau of Investigation

WILLIAM JAMES SKARDON
William James Skardon, Officer
Security Service, United Kingdmm
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By teletype dated 'Idr26, 1950, the Philadelphia office advised -
that HARRY GOLD statqd in his interview with Bureau agents that he
recalled that SEMEN OV had once told him that he had been at
BER MARIEN'S RIVIERA, 'a tafe situated close to the Rew Jersey end of the
George Washington Bridge, et which time SEMENGV met the manager of the
RIVIERA, who told him that he would do anything to help the Soviet Union
because the Soviets were actually fighting anti-Semitism. GCOLD stated
that this incident occurred in lafe 1942 or early 1943 and that it was his _ y /S3
impression that the manager's assistance was to be of a monetary nature,Set$ 7
. ) _ St §72
The Newark office advised by teletype dated~June 30, 1950, that :
the RIVIERA night club was run and presupmed owned by DEN pricr to
1942 at which time the club closed 1], it was ré ed in 1946 under new

.went. It was determined that J ILVERS, VIN and JACK W, -

vere all formerly employed in sugervisory capa $es, o0 L and
any Gie of these three could be regarded as manager)dhe ne 4

n to
MARTEN.

SILVERS 1s known to have committed suicide, SALVIN and ARKIN
have not been associated with the RIVIERA since its closing in 19%2.

'
The Nevark office indicates their indices reflect an anonymous
received by the Attorney General in 1939 which repo

The New York files fail to reflect 197(.'/
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NEW_YORK '
At New York cni
coLD Will continued to report current developments pertinent to HARRY

Copiesn of this report ar¢ being furnished to the Los Angeles,
San Franciscc and Weshington Field offices as per PBureau instructions.

REFERENCE: Burecu letter, 7/21/50.
‘...\
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York, in the above case.

C. WALSH, dated 7/28/50, at Hew -
- " Information relative to EROTEMAK and pertinent to instant
case has previously been reported undexr tAis caption in report of SA '

: JOSEPH C. WALSH, dated 5/29/50, New York, and report of SA JOHN R. MURPEY,
. dated 6/3/50, Bew York. -

Information concerning JUL : RG 15 not included in the
attached report as his indirect connection to HARRY GOLD is reflected in
:.he statements of RUTH and DAVID, GREENGLASS as set out in this report.

ALL INFORMATION CONTAINED -

: NCLASSIFIED
ATE. U]z BYsO4BSTImW

65-1532% . . ‘ -

e Woo- 10 | (L5579

R ‘ | / ) AUG 8 1gs50 -
TV Y # |

- BoweTOws®

LI



